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ÚVODNÍ ZAMYŠLENÍ

Vážení občané obce Všenory, 

ať chceme nebo nechceme, blíží se
konec dalšího kalendářního roku,
což je jako vždy čas pro určité zhod-
nocení činnosti za uplynulé období. Na rozdíl od let předcházejících
jsme letos nerealizovali větší počet investičních akci. Jedinou, již něko-
likrát zmíněnou výjimkou, byla stavební úprava budovy druhého
stupně ZŠ. Kromě základní smluvní ceny si dodatečné kolaudační, bez-
pečnostní a hygienické požadavky vyžádaly další drobnější finanční
výdaje, takže ve svém důsledku se celkové náklady na vytvoření nové
centrální šatny, jedné třídy v přízemí, rozšíření sborovny a jedné třídy
v patře vyšplhaly ke dvěma milionům korun. Dokončením této úpravy
se v podstatě téměř vyčerpaly možnosti dalšího zvyšování kapacity
našich současných školních budov. Jako poměrně finančně náročné se
také projevily postupné opravy asfaltových povrchů místních komu-
nikací s nákladem více než jeden milion Kč. Snad se tato skutečnost
alespoň trochu projevila nejen na zlepšení kvality jízdy a chůze, ale i na
celkovém vnímání vzhledu obce. Na naše náklady proběhly opravy
i v průjezdní krajské komunikaci Květoslava Mašity. Jednalo se zejména
o úpravy povrchů okolo propadlých či vystouplých poklopů kanalizač-
ních šachet a dešťových vpustí, opravy přípojkových pásů apod. –
pokud možno tedy všeho, co je součástí obecní infrastruktury a zne-
příjemňovalo jízdu na uvedené silnici. 

Od mé poslední zmínky týkající se alokace finančních zdrojů ze SFŽP
na podporu dalšího prodloužení obecní vodovodní i kanalizační sítě
se, bohužel, nic nezměnilo. Do této doby stále nebyla podepsána
závazná smlouva mezi obcí a Fondem o přidělení přiznaných pro-
středků. Trvající průtahy způsobily nastalé metodické, programové
i personální změny uvnitř struktury samotného SFŽP. Takže holt
čekáme, až se názory na výklad metodických změn mezi jednotlivými
pracovníky Fondu náležitě sjednotí a my budeme moci naši předanou
dokumentaci dle event. nových požadavků případně doplnit. Při zvá-
žení faktu, že zahajovat zemní práce těsně před začátkem zimy před-
stavuje vždy určité riziko reprezentované vývojem počasí, se zase tak
moc špatného nestalo. Optimisticky totiž doufáme, že během násle-
dujících několika měsíců dojde ke kýženému podpisu smlouvy na pod-
poru předmětného projektu a pak s příchodem jara budeme moci
celou akci rozjet na plný plyn. 

V rámci nedávno uveřejněných dalších výzev na dotační tituly intenzivně
pracujeme na přípravě podkladů pro podání žádosti o finanční podporu
na vybudování dalších částí vodovodních a kanalizačních řadů. SFŽP sta-
novilo závazné ukazatele této výzvy (jsou hodnoceny přidělováním urči-
tého množství bodů dle tabulek) ve velmi náročných hodnotách, takže
zejména kalkulace rozpočtové části dokumentace vzniká velmi pracně
a pomalu. Dalším naším záměrem je opakovaně podat žádosti na MMR
a to jednak v zájmu získání finanční podpory na opravu některé z obec-
ních komunikací a jednak na podporu financování nového územního
plánu obce. Projednávání jeho návrhu se nám poněkud časově prota-
huje a to z důvodu projednávání před časem podaného záměru týkají-
cího se revitalizace a nové zástavby vč. potřebné občanské vybavenosti
v prostorách areálu KRIJCOS a jeho bezprostředním okolí. Jelikož se
v současné době jedná o jedinou zajímavou rozvojovou plochu v obci,
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“Na naše náklady proběhly opravy
i v průjezdní krajské komunikaci
Květoslava Mašity.”

Letos začala zima tak, jak jsme ji už dlouho nezažili. Přijel Martin na
bílém koni, svatomartinské víno se letos mimořádně povedlo
a pokud jste si včas zajistili, a o víkendu od pátku 11. listopadu do
neděle 13. listopadu 2016 dozlatova upekli, husičku, podávanou
s bramborovým knedlíkem a s červeným zelím, nemohlo tuto
českou tradici a Vaši pohodu už nic narušit.

Tradice se ve Všenorech ctí. A tak se i letos můžeme ve Všenorech
těšit na tradiční křesťanské Vánoce předznamenané obdobím
adventu. Blíže nás s programem Vánoc a jejich duchovním posel-
stvím seznámí ve svém příspěvku Marie Chalupecká a Anna Charvá-
tová. 

K Vánocům patří odjakživa zpívání koled, společné posezení s rodi-
nou a známými, ale také dobré čtení či recitace básní. To vše Vám
letos nabízí Všenorská knihovna. Dočtete se o tom v příspěvku Aleny
Sahánkové, která Vás se svými kolegyněmi srdečně zve na předvá-
noční posezení ve zdejší Všenorské knihovně.

O tom, že světlo je mocnější než všechna temnota, není pochyb.
V adventním období světla přibývá díky postupně zapalovaným
svícím na adventním věnci, který máme povětšinou doma na stole.
Očekáváme tak příchod něčeho nového, světlého a pozitivního. Ale
venku je stále ještě tma, dny jsou krátké a noci dlouhé. Proto je
dobré, když do Všenor alespoň občas zavítá na obhlídku Městská
policie Řevnice. Na co hlavně policisté dohlíží a jak je můžete v pří-
padě potřeby kontaktovat Vám v tomto zimním vydání sdělí velitel
Městské policie Řevnice Bc. Jiří Dlask.

Až se budete chtít u štědrovečerního stromu vyfotit se svými nejbliž-
šími, vzpomeňte si na zvláštní techniku „sebefotografování“. Tuhle
techniku, jak se ve světě říká „Selfie“ vymyslel už před lety multiin-
strumentalista, performer, světově uznávaný jazzový hudebník
a skladatel Jiří Stivín, který dnes žije se svojí ženou Lenkou ve starém
mlýně ve Všenorech. Proč si vybral jako svůj domov právě Všenory,
koho tu potkal a co všechno ještě chystá se dočtete v tomto vydání.

Půjdete-li se na svatého Štěpána projít k řece Berounce, možná tam
spatříte krále rybářů – ledňáčka říčního. Bude Vám o něm vyprávět
Tereza Mináriková ve své pravidelné rubrice „Příroda Všenor“. Od
Martina Lehovce dostanete tip na trochu delší výlet, tentokrát do
chráněné krajinné oblasti Brdy, kterou Martin Lehovec kdysi poznal,
coby voják základní vojenské služby. Můžete se o tom dočíst v jeho
příspěvku „Střední Brdy se otevírají“.

Vánoce, to jsou také dárky pro naše nejbližší. Kdo by se netěšil na ty
radostí rozzářené oči. Ve škole si předvánoční čas zpestřili opět Bene-
fičním odpolednem. Přineslo škole ve Všenorech skvělou atmosféru
a také nějakou tu korunu navíc. Více se dozvíte z příspěvku Šárky
Mitterwaldové a také z vyprávění paní ředitelky Renáty Bartoníč-
kové. O historii zdejší všenorské školy si přečtete opět v příspěvku
pana učitele Veselého. 

Není pochyb o tom, že Všenory mají spoustu obyvatel, kteří už něco
pamatují. A přesto se chtějí stále vzdělávat. O Akademii pro seniory,
ale i o dalších volnočasových aktivitách ve Všenorech Vám bude
vyprávět Petr Koubek. Co by to bylo za vydání Všenorského zpravo-
daje, kdybychom nezmínili také sport ve Všenorech. Čerstvé zprávy
Vám přináší Richard Feglar. A také pan starosta Zdeněk Seidler, který
kromě úvodního slova starosty přináší potěšující zprávy o úspěších
zdejšího fotbalového mužstva.

A to není zdaleka vše. Jenže více se toho do úvodního zamyšlení
nevejde, a tak nezbývá, než že si zimní vydání Všenorského zpravo-
daje některý zimní večer prolistujete sami. 

Krásný nový rok 2017 a pohodu při čtení Všenorského zpravo-
daje Vám přeje Václav Götz

SLOVO STAROSTY



jde o záležitost, která si vyžaduje mimořádně citlivé a odpovědné posou-
zení, nežli bude či nebude zapracována do finálního návrhu územně plá-
novací dokumentace, který bude předložen k vyjádření a připomínkám
všem dotčeným orgánům i občanům obce Všenory. Diskuse a konzul-
tace na toto téma při zvažování všech tzv. synergických efektů si proto
určitě vyžádají ještě nějaký čas… 

Na základě doporučení některých našich občanů jsme s firmou
KOMWAG projednali rozšíření jejich služeb o pronájem, instalaci a pra-
videlný vývoz 10 ks odpadkových košů na psí exkrementy. Zahájení
této činnosti předpokládáme již začátkem měsíce ledna. V případě, že
se tato nová služba osvědčí a bude našimi občany přiměřeně využí-
vána, jsme připraveni počet těchto košů podle potřeby v obci na vyti-
povaných místech navýšit. 

Příjemné letní i podzimní dny jsou již dávno za námi, vládne období
šera, mlh, dešťů, sněhu, náledí a plískanic a já stejně jako v minulých
letech v tento předvánoční čas chci apelovat na vaši toleranci a shoví-
vavost při výskytu většího množství sněhu nebo náledí, neboť není
v moci pana Černého a jeho lidí odstranit následky tohoto charakteru
počasí všude a ihned. Děkuji proto všem za pochopení i všem těm, kteří
se rozhodnou odklízet sníh na chodnících před svými domy. 

Závěrem tohoto svého příspěvku bych vám rád tradičně popřál
jménem svým i ostatních zastupitelů co nejpříjemnější prožití
vánočních svátků a do příštího roku 2017 co nejvíce zdraví, štěstí
a spokojenosti. Z. Seidler 
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“Záměr nové zástavby v areálu KRIJ-
COS - diskuse a konzultace na toto
tém si určitě vyžádají ještě nějaký čas.”

Sociální komise ve Všenorech
Obec Všenory se snaží pomáhat svým občanům. Jednou
z forem pomoci je zřízení a práce sociální komise. 

Sociální komise nabízí poradenskou a finanční výpomoc
lidem v obtížných životních situacích. Výpomoc je zpra-
vidla jednorázová a je poskytována z rozpočtu obce. Je
zcela nezávislá na sociálních dávkách, které jsou poskyto-
vány ze státního rozpočtu. 

Žádost o sociální výpomoc doporučujeme podat písemně
na obecní úřad. Každá žádost je posouzena individuálně
na zasedání sociální komise. 

Pomoc ve složitých životních situacích vyžadujících znalost
vyhlášek a zákonů poskytuje Centrum sociálních služeb
Praha. Toto sociální poradenství se týká zejména osob han-
dicapovaných, seniorů, osamělých rodičů, nezaměstna-
ných, dále lidí žijících na hranici existenčního minima a také
jejich blízkých a příbuzných. Poskytované služby jsou bez-
platné. 

Tel. kontakt na Centrum sociálních služeb je 00420 222
592 022. Informace o poskytovaných službách naleznete
také na webových stránkách (www.csspraha.cz).

Lubor Goláň
Sociální komise Obecního úřadu Všenory

V pátek 28. října 2016 přijel po mnoha letech P. Josef Mixa do Všenor, kam
v mládí jezdil.

P. Mons. Josef Mixa je jednou z nepřehlédnutelných kněžských osobností
současnosti a zřejmě i nejstarší aktivně působící kněz v Čechách. Narodil
se v rodině pražského obchodníka a měl převzít obchod po rodičích, ale
četba Bible dala jeho životu jiný směr. Po studiu teologie v Litoměřicích
přijal kněžské svěcení a první jeho působiště bylo u Sv. Anny v Praze na
Žižkově. Potom od roku 1968 byl sekretářem Františka kardinála Tomáška
a zároveň sloužil v kostele Sv. Jana Nepomuckého na Hradčanech. Poně-
vadž se za ním stahovalo mnoho věřících, včetně těch z podzemní církve,
byl trnem v oku orgánům Státní bezpečnosti, a tak byl roku 1973 přelo-
žen do Stanovic u Karlových Varů, kde působí dodnes.

Letos v létě vydalo Karmelitánské nakladatelství knihu rozhovorů, kde
P. Mixa odpovídá na dotazy Víta Hájka a kniha se jmenuje: „Boha neoke-
cáš.“ Kniha rozhovorů vznikla z iniciativy a k velké radosti jeho přátel.

Na ukázku, jaký má vztah k našemu kostelu sv. Václava ve Všenorech, si
dovoluji napsat ukázku z této knihy:

„Naše rodina se tehdy skamarádila s jinou rodinou, katolickou, která měla
dva syny.( Byla to rodina ing. Romana Schmitta, dlouholetého všenorského
varhaníka). Bydleli v Černošicích, kam jsme jezdili na každý víkend a na
prázdniny. Oni chodili do kostela ve Všenorech. Byl tam vynikající farář,
takový obyčejný, vesnický, ale měl charisma, kterým působil na lidi ve své
farnosti. Pohybovala se kolem něj parta velice sympatických mladých lidí.
Hráli jsme volejbal, tenis, jezdili jsme po okolí, měli jsme pěvecký sbor.“

Dále ve své knize popisuje, jak se bránil Božímu volání ke kněžské službě,
prožil několik lásek ve Všenorech. Většinu nedělních odpolední trávil sám
v našem kostele. Zde právě došel k rozhodnutí stát se knězem. Přemý-
šlíte-li o vhodném vánočním dárku pro svoje přátele či blízké, mohli
byste je potěšit tímto zajímavým čtením.

28. 10. 2016 jsme uspořádali setkání s P. Mixou. Pozvali jsme jeho vrstev-
níky a přátele ze Všenor. Setkání bylo velmi srdečné a pater si velmi rád
zavzpomínal. Potom jsme šli do všenorského kostela, kde sloužil mši sv.
za účasti mnoha lidí, včetně jeho přátel z Prahy i okolí. 

M. Chalupecká a A. Charvátová

Návštěva 
Mons. P. Ing. Josefa Mixy 

ve Všenorech



Základní myšlenkou tohoto projektu je přiblížit co nejširší
veřejnosti duchovní poselství křesťanských Vánoc s možností
navštívit betlémy a tématické programy, které nabízejí
během adventu a vánoční doby křesťanské farnosti a sbory.
V naší farnosti se letos opět k tomuto projektu připojujeme
v kostele sv. Václava ve Všenorech a v kostele Narození sv.
Jana Křtitele v Osově. 

Bylo by dobře, aby lidé měli možnost
navštívit i další naše kostely. Více se
dozvíte na http://www.krestanskeva-
noce.cz

Pokud se chcete také zapojit ve vašem
kostele naší velké řevnické farnosti, kon-
taktujte co nejdříve emailem P. Roberta
s časovým návrhem programu a struč-
ným popisem, případně fotkou jesliček.

Již od první adventní neděle 27. listopadu 2016, která otevře období příprav na
čas Vánoc, se návštěvníci mohou těšit na nové informace o adventních a vánoč-
ních programech připravovaných ve farnostech a sborech.

Všenorské jesličky byly pořízeny a instalovány v roce 1950 P. Františkem Burianem.
Dle záznamů: V sobotu 4.11.1950 Josef Komůrka a Hana Náhlíková zajistili trans-
port jesliček, které byly umístěny do tzv. Božího hrobu a o vánocích poprvé zpří-
stupněny. Po úpravě tohoto prostoru na zpovědní místnost (r. 1994) jsou jesličky
každoročně o vánocích znovu stavěny na levé straně chrámové lodi. Na dřevěné
desce je umístěno 19 postav - sv. Josef s Marií a Ježíškem uloženým v jesličkách,
pastýři, mudrci, nechybí slon, velbloud, kůň, pastýři a ani ponocný.

Betlémské světlo bude možno opět jako v předchozích letech vyzvednout
od skautů na Burze a také v našem kostele 4. Neděli adventní, tj. 18. 12.
2016.

HLAVNÍ TÉMA
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Křesťanské Vánoce
ve Všenorech

Advent
Doba přípravy na Vánoce se nazývá „ADVENT“. Toto označení
pochází z latinského slova "adventus", což znamená příchod. Myslí
se zde na příchod Vykupitele Ježíše Krista. Adventní doba trvá čtyři
neděle před slavností Narození Páně (25. 12.). V adventu vzhlížíme
ke Světlu, které je mocnější, než všechna temnota. Proto na advent-
ním věnci postupně zapalujeme svíce. Světla tak na věnci od neděle
k neděli přibývá. Toto světlo je symbolem, které obrací naši pozor-
nost ke Světlu, které každému člověku daroval Bůh, k Ježíši Kristu. 

Zelený adventní věnec je symbolem života a společenství, je zna-
mením naděje, že Boží láska vítězí nad temnotou a smrtí, vždyť Boží
Syn, Ježíš Kristus, se pro nás stal člověkem. 

Všenory-Horní
Mokropsy, kostel

sv. Václava

Program Vánoc
2016

26.12.2016 |
15:00 - 16:30

31.12.2016 |
17:00 - 18:00

08.01.2017 |
15:00 - 16:00



Farní charita Neratovice je nestátní zdravotnické zařízení, které již od
r. 1991 poskytuje zdravotní a sociální služby v rodinách klientů. Jejím
cílem je poskytovat klientům odbornou kvalitní službu tak, aby byly
zajištěny všechny potřeby klienta a on mohl co nejdéle setrvávat ve
svém domácím prostředí. 

Domácí ošetřovatelská služba zajišťuje ošetřovatelské výkony dle indikace
lékaře přímo doma u pacienta. Může jít o komplexní péči o dlouhodobě
ležící, ošetřovatelskou rehabilitaci, aplikaci injekcí, odběry krve, převazy
a péči o pacienty se stomií. Tuto práci vykonávají pouze registrované zdra-
votní sestry s praxí u lůžka. Farní charita Neratovice je uznávaným odbor-
níkem na domácí péči. V roce 1992 převzali pečovatelskou službu, která
do té doby spadala pod Okresní úřad
Mělník. Po ukončení pečovatelské a ošetřo-
vatelské služby Farní charity Dobřichovice
převzala v roce 2001 Farní charita Nerato-
vice i její klienty a od té doby působí
v našem regionu a poskytuje kvalitní služby
našim nemocným spoluobčanům.      

Ředitelka Farní charity Neratovice Miroslava Machovcová stála
u myšlenky založit v Neratovicích Farní charitu v době, kdy v České repu-
blice novodobé charitní dílo teprve začínalo. 1. září 1991 tak s paterem
Aloisem Kubým založila Farní charitu, jejímž hlavním posláním byla od
počátku služba nemocným a opuštěným lidem. Farní charita se za 25
let své historie velice rozrostla a stala se velkou organizací. Její největší
sociální projekty jsou v oblasti domácí péče: je to především domácí

zdravotní péče a pečovatelská služba v domácnostech. V současné době
má Farní charita Neratovice 16 středisek po středočeském kraji a zaměst-
nává více než 100 pracovníků. 

Mezi další sociální služby Farní charity Neratovice patří Domy s pečova-
telskou službou, provoz denního stacionáře, osobní asistence, terénní
odlehčovací služba, která pomáhá pečující rodině o jejich rodinného
příslušníka ulehčit v její pečující úloze a další charitní sociální pomoc.
Oslava založení Farní charity Neratovice se konala 7. září 2016 a byla
zahájena mší svatou v kostele sv. Jakuba v Libiši. Mši svatou sloužil kar-
dinál Dominik Duka spolu s prezidentem Arcidiecézní charity Praha
P. Stanisławem Górou a místním knězem P. Peterem Kováčem. Pan kar-

dinál zdůraznil potřebu péče o slabé
a nemocné a řekl, že se jedná o jednu
z důležitých činností církve. 

Po mši svaté následovalo setkání
v Domě s pečovatelskou službou sv.
Jakuba v Libiši, který byl postaven Cha-
ritou Praha po povodni v roce 2002.

Oslavy se zúčastnili zástupci měst a obcí, kde farní charita působí, a pro-
nesli krátké zdravice. Pan kardinál Dominik Duka předal ředitelce FCH
vyznamenání za dlouholetou práci. Je to již několikáté ocenění její
práce. Získala jich již řadu, například cenu Zdravotní sestra roku, Cena
Charity ČR, která se uděluje za nelehkou a obětavou práci, dále Řád
Elišky Přemyslovny za vynikající občanské zásluhy v oblasti pracovních
výsledků a charitativní činnosti. Marie Chalupecká

HLAVNÍ TÉMA
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V našem regionu má své středisko v Černošicích 
(v Mokropsích naproti pizzerii Luna) 

a je možné ji kontaktovat: 

tel.: 251 512 222, 731 610 563 
e-mail: cernosice@charita-neratovice

Farní charita Neratovice letos oslavila 25. výročí vzniku
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dinu podzemní vody a na dohled od starého veru jsme našli zbrusu nové
zhlaví dalšího vrtu, který vznikl v rámci právě prováděné analýzy rizika
vlivu skládky na životní prostředí.
V prudkém stoupání k památnému dubu jsme bez povšimnutí přešli boh-
dalecké souvrství tvořené slídnatými jílovitými břidlicemi, které dokládají
opětovnou mořskou transgresi před cca 450 mil. lety a chladnou vodu
chudou na kyslík. Tmavá šedočerná barva těchto sedimentů je způsobena
přítomností organické hmoty pocházející z tlejících mořských řas. Jen
odkryv chyběl…
Od dubu byl hezký výhled na plochou říční terasu, která tu zůstala jako
relikt čtvrtohorního řečiště starého zhruba 700 nebo 800 tisíc let. Dnes se
na této plošině rozkládá (a stále rozrůstá) Nová a Stará Vráž. 
Přetrvávající klidné sedimentační prostředí v hlubší části mořské pánve
se předpokládá i během ukládání králodvorského souvrství, po jehož břid-
licích jsme se pohybovali při sestupu do údolí Švarcavy. Zajímavý odkryv
tohoto souvrství (a pravděpodobně i souvrství bohdaleckého) je v hlubo-
kém erozním zářezu v jižním svahu údolí Švarcavy. Dle informací jednoho
z účastníků vznikl tento unikátní erozní útvar následkem bodového vyús-
tění uliční kanalizace na Nové Vráži při horním okraji svahu. Je-li tomu tak,
je z hlediska dnešní legislativy takové nakládání se srážkovou vodou ze
zastavěných ploch nepřípustné. Takové vody se musí v co největší míře
vsakovat zpět do horninového prostředí. V žádném případě by nemělo
docházet k erozi svahů a následnému zanášení páteřního toku; nelze opo-
menout ani negativní vliv na povodňový režim.
V blízkosti potoka jsme si prohlédli malý odkryv kosovského souvrství,
kterým ordovický sled vrstev končí. Je to však konec ve velkém stylu: Na
konci ordoviku došlo ke globálnímu ochlazení, mořské voda se vázala do
ledovců a hladina světových oceánů poklesla. Tímto dějem jsme se dostali
z klidných hlubších vod opět na pobřeží. Nástup kosovského souvrství je
v sedimentárním záznamu naprosto zřejmý – na podložní břidlice se usa-
dila vrstva pískovců až slepenců a výše pokračuje střídání drob, pískovců,
prachovců a břidlic, podobně jako u letenského souvrství, kterým jsme
začínali.
Přímo v korytě Švarcavy jsme si prohlédli zvětralé, bílému bahnu podobné
chemogenní usazeniny – pěnovce čtvrtohorního stáří.
Po zhruba čtyřech hodinách, při kterých jsme překonali celé věky geolo-
gického dějepisu, se skupina zvídavých geovýletníků rozešla za svými sta-
rostmi a povinnostmi. Všichni se shodli na tom, že se zase sejdeme na jaře
následujícího roku a uděláme si zase nějakou pěknou procházku…

Na což se těší průvodce Filip Stehlík (i Všenorská knihovna)

Moře a řeky v okolí Černošic 
Patnáctá geologická vycházka se konala v neděli 16. října a zavedla
účastníky na geologicky i historicky zajímavá místa v katastru Černošic.
Prohlédli jsme si odkryvy ve vrstvách svrchního ordoviku a za zhruba
čtyři hodiny jsme se posunuli o nějakých 20 milionů let – v číslech abso-
lutního stáří to odpovídá době před 460 až 440 miliony let. V těch dáv-
ných časech se území, kde dnes leží Černošice, nacházelo v chladných
zeměpisných šířkách jižní polokoule na okraji kontinentu Gondwana.
Souš byla vegetace prostá, kamenitá pustina podléhající vlivům vodní
a větrné eroze. Světová teplota byla v průměru asi o 2 °C vyšší než dnes,
s čímž souvisí také koncentrace oxidu uhličitého, kterého bylo v ovzduší
zhruba 10x více; zato kyslíku bylo o více než 7 % méně. Na kvalitu ordo-
vického ovzduší si však nikdo nemohl stěžovat, protože veškerý život
byl soustředěn v mořích a oceánech. Moře na okraji Gondwany obývali
rychle se rozvíjející graptoliti, mlži, plži a konodonti, objevují se nové
druhy trilobitů, úplnou novinkou jsou mořské hvězdice a hadice;
významní jsou také ramenonožci. Obecně lze klima v ordoviku charak-
terizovat jako méně stabilní, zpočátku teplé a postupně se ochlazující,
zakončené finálním tzv. saharským zaledněním (dnešní severní část
Afriky se v ordoviku nacházela kolem jižního pólu). 
Vlivem tektonických pohybů a za bouřlivé sopečné aktivity se od sever-
ních okrajů Gondwany oddělovaly menší mikrokontinenty, které se pak
posouvaly směrem k rovníku. Při těchto procesech vznikla také příkopová
propadlina, ve které se vytvořil nejdříve mořský záliv, posléze průliv, se
značně členitým dnem. Tato mořská deprese byla rychle zanášena sedi-
menty přinášenými řekami z pevniny. Při naší vycházce jsme sledovali
sedimentární vývoj několika souvrství svrchního ordoviku, přičemž
v každém souvrství se odrážely paleogeografické a klimatické vlivy.
Nad osadou Údolí staré řeky se strmí skalnatý svah tvořený vrstvami
a lavicemi drob a prachovců a laminami jílovitých břidlic. Toto tzv.
letenské souvrství se ukládalo v mělkovodním prostředí delty, kde se
prolíná vliv říčních procesů, mořských vln a proudů. 
Na břehu Berounky, se zvukovou kulisou vody šumící na nedalekém
jezu (a vlaků burácejících na ocelovém železničním mostu), jsme krátce
pohovořili o osidlování povodí, o jezech a mlýnech, o tom, jak člověk
mění dynamiku toku, což je mu na jednu stranu ku prospěchu, na stranu
druhou si přidělává zase jiné starosti.
Dále proti proudu potoka Kluček, kde se údolí nápadně rozšiřuje, ve
svahu sporadicky vystupují černé jílovité břidlice vinického souvrství,
které reprezentují prohloubení moře (mořskou transgresi), při které se
sedimentační prostor ocitl dále od pobřeží (a od delty) a tudíž se tu usa-
zoval jemnější materiál s podstatně menší příměsí písku a prachu.
U silnice spojující Dobřichovice a Vráž jsme se dostali do úzkého údolí
Klučku, kde jsou instruktivně odkryty tmavě šedé prachovce a břidlice
zahořanského souvrství, které se podle představ geologů usazovalo
opět v poměrně mělčím, max. 200 m hlubokém příbřežním pásmu. Čin-
ností vln byl písčitý sediment vytvarován do těles zvaných „kosy“, které
chránily příbřežní (litorální) zónu před účinky vlnobití a mohly se tu usa-
zovat jemnější prachovité sedimenty. 
V místě, kde se údolí Klučku prudce stáčí západním směrem, jsme obje-
vili velmi mladé sedimenty lidské provenience: skládka „U Dubu“ je
poetický název pro boční údolí zavážené v období 1980–1996 tuhým
komunálním odpadem. Ve starém vrtu pod skládkou jsme změřili hla-

Co je nového ve Všenorské knihovně a v kulturní komisi
Po přednášce Huberta Poula o farních kronikách následoval „Ptačí svět kolem nás“ MVDr. Zdeňka Valeše. Domluvili jsme se, že ptačímu zpěvu
se budeme věnovat na jaře. Podzimní geologická vycházka s Filipem Stehlíkem tradičně přitáhla pozornost účastníků z širokého okolí. Opět
přijela i paní z Ostravy! Filip Stehlík připravil jako vždy reportáž:
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Podzimní měsíce byly hektické,
z jedné akce jsme přecházeli do
jiné. Příprava byla náročná
a stála nás hodně času a sil. Ale
doufáme, že se náš podzimní program líbil.

Všenorská knihovna 
a Informační centrum Berounka

Centrum Mariny Cvětajevové 
Pondělí 16.00 – 19.00
Středa 14.00 – 19.00 Tel.: 607 263 700
Každá sobota 9.00 – 12.00 knihovna@vsenory.cz

Sál Vladimíra Holana a Literární muzeum
ve Všenorech?

Dva světoví básníci a Všenory
V neděli 23. 10. 2016 byla za přítomnosti autora Jana Mageta, čestných
hostů, ak. mal. Evy Haškové a fotografa Jana Neuberta a Českého roz-
hlasu, odhalena busta Vladimíra Holana. Slavnostní chvíli předcházely
Noc s Hamletem v podání Moniky Černoškové a klavírní přednes skladby
Novelleta od F. Poulence – interpret Františka Matoušková. Eva Tomisová
přečetla vzpomínku Yvony Maršálové na básníka a Vladislav Veselý Vla-
dimíra Holana zajímavě přiblížil a také nás provedl celým slavnostním
odpolednem. Galina Vaněčková zarecitovala dvě Holanovy básně. 

Zdeněk Seidler, starosta Všenor, se nemohl zúčastnit z důvodu dovolené,
ale před svým odjezdem napsal „poděkování“ Janu Magetovi: 

„Tak jako se říká o mistru Stivínovi, že je multiinstrumentalista, dá se říci
o Janu Magetovi, že se jedná o výtvarníka zvládajícího více žánrů, což
potvrzují jeho nádherné ilustrace řady titulů beletrie, technické literatury
i odborných lékařských materiálů. Navíc se jeho činnost v posledních
letech zaměřila i na „sochařinu“ – výsledkem jsou tři úžasné reliéfy, které
jsou umístěny u nás na obecním úřadě. 

Přitom se jedná o velmi
skromného, charakterního
a příjemného člověka i spo-
lečníka, jakých je v každé
době velmi málo. Veliký dík
Honzo za Všenory i za mou
osobu.“ 

Teprve později vznikl spon-
tánně nápad, abychom
našemu společenskému sálu
říkali Sál Vladimíra Holana.

Co připravujeme? 
V létě jsme založili knihovnu cizojazyčné literatury, která se utěšeně roz-
růstá. Zatím máme společně umístěny knihy pro dospělé s knihami pro
děti a mládež. Bylo by dobré je rozdělit. S tím souvisí změny, které chys-
táme v oddělení pro děti a mládež. Kolegyně Jana Müllerová se aktivně
zapojila do čtenářských klubů http://ctenarskekluby.cz/. Do Všenorské kni-
hovny přinesla kromě nápadů i rozdělení knih podle čtenářských doved-

ností. Zatím máme jeden
regál takto rozdělených
knih a podle reakcí dětí
a především rodičů zařa-
díme i další knihy.
Budeme to řešit s novou
koncepcí uspořádání knih
pro děti a mládež.

A. Sahánková

Vánoce v naší knihovně
POZVÁNKA 

Pokud budete mít čas a chuť, přijďte 

ve středu 21. prosince 2016
v době od 14:00 do 19:00 k nám do knihovny. 

Nabídneme Vám nejen naše knihovnické služby, ale navíc
vánoční atmosféru s koledami, nové knížky pro děti k vypůjčení

a něco dobrého. 

Vaše všenorské knihovnice

Knihovna ve Všenorech otevřela 
Centrum 

Mariny Cvětajevové

„Mokropsům dávám přednost před Paříží ...“, začíná jeden z citátů na stě-
nách v expozici věnované Marině Cvětajevové, ruské básnířce, která
u nás po svém útěku před revolucí v Rusku našla přechodný domov se
svou dcerou a mužem. Z naší vlakové zastávky jí pak mávali přátelé, když
opouštěla Všenory a odjížděla do Paříže. Na naší obec později ráda vzpo-
mínala. 

Expozice obsahuje kromě výstavních panelů věnovaných životu a dílu
básnířky, původně vytvořené Společností Mariny Cvětajevové, předmětů
a nábytku, rovněž knihy. Ty jsou umístěny na vyvýšených policích. Jedná
se o knihy, které básnířka napsala, o jejich překlady, dále o knihy o bás-
nířce, knihy, které milovala … od jejích oblíbených autorů. Co je potě-
šující, knihy si je možné půjčit presenčně do čítárny Všenorské knihovny.
A jsou zde knihy vzácné, některé z nich se nevyskytují v žádné české kni-

pokračování na další straně
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hovně. Marina Cvětajevová zde má svůj psací stůl. Po odchodu do
emigrace jej už nikdy neměla a toužila po něm, zdůraznil při otevření
expozice Leoš Válka, ředitel Centra moderního umění DOX, který na
sebe vzal úkol umístit vše vkusně a účelně do malé místnosti býva-
lého infocentra, které patřilo ke Všenorské knihovně. Expozice vzni-
kala ve spolupráci s autorkou knih o Marině Cvětajevové, Galinou
Vaněčkovou.

Otevření pro odbornou veřejnost 3. 11. 2016 a pro veřejnost
5.11.2016 bylo přehlídkou nádherné hudby a poezie. V obou přípa-
dech se moderování ujal Vladislav Veselý, který obohatil program
zajímavými příspěvky. Jiří Stivín, Petr Borkovec, Leoš Válka, Monika
Černošková, Tomáš Fingerland, Eva Tomisová, Hana Kofránková,
Galina Vaněčková, Pavel Nechvíle, Lucie Hůlová – Sedláková, ti
všichni úspěšně přispěli k programu. 

Za vedení obce slavnost 5. 11. 2016 velmi pěkným příspěvkem zahá-
jil Petr Samek. 

Mezi návštěvníky byl i bývalý ministr obrany a vedoucí kanceláře
prezidenta republiky Václava Havla, novinář, disident a překladatel,
Luboš Dobrovský. Za svůj příspěvek sklidil velký potlesk. 

Návštěvníci mohli ochutnat nejen české koláčky, ale také pirožky
a palačinky (bliny) s nabídkou různých náplní, včetně pravé ořechové
marmelády, které Marina Cvětajevová s oblibou chystala pro své přá-
tele. Pirožky i bliny byly od Galiny Vaněčkové. 

Posláním Centra, jehož vznik podpořily nejen významné české
a zahraniční instituce, ale především vedení obce Všenory, bude
nejen interpretace tvorby této básnířky, ale i dalších básníků z celého
světa. „Básník po ruce: Proč je pořád zapotřebí?“ byl název příspěvku
básníka Petra Borkovce, který nás vyzval, abychom se věnovali sou-
časným básníkům. 

Nesmíme zapomínat na děti a poezii pro ně. Z nich porostou naši
budoucí čtenáři. 

Centrum Mariny Cvětajevové bude zařazeno na Portál literár-
ních muzeí, což je pro nás pocta a taká nás to zavazuje
http://www.literarnimuzea.cz/katalog-osobnosti/

Krásné chvíle strávené s hudbou a poezií bude připomínat zasazená
červená jeřabina, kterou básnířka milovala.

A. Sahánková

S čím se může občan obrátit na
strážníky Městské policie Řevnice

Městská policie Řevnice
náměstí Krále Jiřího z Poděbrad č.p. 64, 252 30 Řevnice

tel.: 773837230, e-mail: mp.revnice@revnice.cz

Městská policie při zabezpečování místních záležitostí veřejného
pořádku a plnění dalších úkolů podle zákona č. 553/1991 Sb.
o obecní policii nebo jiného zvláštního zákona:

a) Přispívá k ochraně a bezpečnosti osob a majetku – můžete se
tudíž na strážníky obrátit při podezření ze spáchání přestupku
nebo trestného činu, kdy strážník je povinen věc prověřit a učinit
nezbytná opatření ke zjednání nápravy (přestupek oznámit přísluš-
nému orgánu nebo podezření z trestného činu oznámit Policii ČR)

b) Dohlíží na dodržování pravidel občanského soužití – na stráž-
níka se tedy můžete obrátit když někdo někoho urazí, fyzicky jej
napadne, někdo někomu vyhrožuje fyzickým napadením nebo
někdo někomu činí schválnosti apod. /přestupek proti občan-
skému soužití dle ust. § 49 zákona č. 200/1991 Sb. o přestupcích/

c) Dohlíží na dodržování obecně závazných vyhlášek a nařízení
obce – na strážníka se můžete obrátit při podezření, že byla poru-
šena obecně závazná vyhláška nebo neřízení obce (volně pobíha-
jící psi, požívání alkoholu na veřejnosti, rušení nočního klidu apod.)

d) Podílí se v rozsahu stanoveném zákonem č. 553/1991 Sb.
o obecní policii nebo zvláštním zákonem na dohledu na bez-
pečnost a plynulost provozu na pozemních komunikacích –
dodržování zákazových a příkazových dopravních značek na
území obce, parkování tam, kde je to zakázáno apod.

e) Podílí se na dodržování právních předpisů o ochraně veřej-
ného pořádku a v rozsahu svých povinností a oprávnění sta-
novených zákonem č. 553/1991 Sb. o obecní policii nebo
zvláštním zákonem činí opatření k jejich obnovení – na stráž-
níka se tudíž můžete obrátit při rušení nočního klidu, pokud někdo
vzbudí veřejné pohoršení, znečistí veřejné prostranství a pod. /pře-
stupek proti veřejnému pořádku dle ust. § 47 zákona č. 200/1991
Sb. o přestupcích/.

f) Podílí se na prevenci kriminality v obci – na strážníka se můžete
vždy obrátit ve věcech podezření spáchání trestné činnosti nebo
při předání poznatku o osobách páchajících trestnou činnost, kdy
městská policie neprodleně tyto poznatky předává Policii ČR.

g) Provádí dohled nad dodržováním čistoty na veřejných pro-
stranstvích v obci – venčení psů, zakládání černých skládek, odha-
zování odpadků apod.

Obecně řečeno, na strážníky městské policie se můžete obrátit
s jakoukoli informací, podezřením nebo dotazem. Strážník je dle ust.
§ 6 odstavce 3 zákona č. 553/1991 Sb. o obecní policii povinen
poskytnout pomoc v rozsahu svých oprávnění a povinností podle
tohoto nebo zvláštního zákona každému, kdo o ni požádá, popřípadě
učinit nezbytná opatření ke zjednání nápravy (oznámení věci Policii
ČR nebo jinému orgánu, který zjednání nápravy zajistí)

Kontakty na MP Řevnice: tel.: 775 718 588 - příjem oznámení
773 837 230 (velitel MP Řevnice)
e-mail: mp.revnice@revnice.cz

V případě, že Vám nebyl strážníkem přijat hovor zašlete SMS,
pošlete nám e-mail, nebo vyčkejte do následujícího pracovního
dne. Vzhledem k našemu početnímu stavu nejsme schopni zajis-
tit 24 hodinový provoz. Velitel MP Řevnice Bc. Jiří Dlask
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Na bezpečí a pořádek dohlíží ve Všenorech

Městská policie Řevnice

časné značné vytíženosti a nutnosti plnění dalších jiných úkolů jsou
bohužel viděni pouze ve sl. vozidlech u krajnic komunikací, kde si plní
další úkoly v rámci mnohých dopravně bezpečnostních akcí. Z tohoto
důvodu se strážníci Městské policie Řevnice snaží být v co možná nejuž-
ším kontaktu s občany. Jak při dozoru u přechodu pro chodce, tak
i v přímém výkonu služby.

Co se týká obce Všenory, musím po takřka ročním zhodnocení naší spo-
lupráce konstatovat, že ve Všenorech řešíme nejčastěji průjezdy náklad-
ních vozidel s váhou nad 7,5 tuny. Bohužel situace je zde taková, že tyto
přestupky nelze ze strany strážníků řešit, neboť žádný řidič se žádného
přestupku dle současné legislativy nedopouští. Zakazující dopravní
značka je z jedné strany umístěna již v obci Řevnice a ze strany druhé na
sjezdu z D4 a následně při výjezdu z obce Jíloviště, ale musíme si uvědo-
mit, že každá následující křižovatka tyto „zákazové“ značky ruší. Tudíž
v obci Všenory tento zákaz neplatí.

Snahou obce i strážníků je zajistit v této oblasti nápravu a v rámci vzá-
jemné spolupráce byl tento nedostatek zaslán na odbor dopravy MěÚ
Černošice k jeho narovnání. V této chvíli je vše v řešení. Pevně věříme, že
v roce 2017 bude již vše napraveno novými značkami a budeme tak moci
tyto přestupky řešit.

V obci Všenory se dále zaměřujeme na parkování v místech, kde je to
zakázáno. Zaměřujeme se na parkování v prostoru zvaném U Dubu, nad
nádražím ČD Všenory a na dalších místech, kde parkující vozidla brání
běžnému provozu na zdejších komunikacích. Sledujeme veřejný pořádek
v obci zejména ve večerních hodinách a v období nočního klidu. V okolí
restauračních zařízení jsme dokonce na základě dlouhodobých stížností
občanů přistoupili k nahrávání na záznamové zařízení. V kontrolách
budeme i nadále pokračovat, jelikož zájem obce i náš je spokojenost
zdejších občanů.

V letním období se dále zaměřujeme na divoké táboření, rozdělávání
ohňů a také čistotu břehů řeky Berounky. Kuriózní případy jsou pro nás

odchyty zatoulaných pejsků, zabě-
hlých koní, a nedávno jsme
dokonce chytali i volně se pohybu-
jícího páva.

S čím se mohou občané na stráž-
níky obrátit, a jak mohou strážníky
kontaktovat, najdou občané Všenor
v otištěném letáku městské policie
Řevnice.

S velitelem Městské policie Řev-
nice Bc. Jiřím Dlaskem si povídal

Ing. Václav Götz

První strážník začal vykonávat svoji činnost ve městě Řevnice někdy
kolem roku 1985, kdy postupně vlivem mnoha okolností byla vždy
městská policie zrušena a v důsledku její absence opětovně zřízena.
Poslední strážníci městské policie vykonávali svoji činnost zhruba 5 let,
od roku 2008.

Stávající městská policie byla zřízena městem Řevnice dnem 1. října 2015.
Jako velitel (vrchní strážník) městské policie byl dnem 1. ledna 2016 usta-
noven do funkce bývalý vedoucí Obvodního oddělení Policie ČR Bc. Jiří
Dlask, který má za sebou 23letou praxi u Policie ČR, z čehož po dobu 14
let vykonával funkci vedoucího Obvodního oddělení Policie ČR v Řevni-
cích. Postupem času se řady strážníků městské policie rozrostly o pana
Pavla Partaje, který má rovněž několikaletou praxi u Policie ČR a rovněž
sedmiletou praxi u městské policie. Následně byl do řad strážníků přijat
pan Petr Kolář s mnohaletou praxí u Policie ČR se zkušenostmi od
dopravní policie až po řídící funkci na Železničním oddělení Policie ČR –
Smíchov a slečna Marika Kubíková, DiS., která vystudovala školu se zamě-
řením pro činnost strážníka a činnost ve státní správě TRIVIS.

V této sestavě vykonávají strážníci Městské policie Řevnice svoji práci
dodnes s působností ve městě Řevnice a obcích Všenory, Lety a od roku
2017 i v obci Jíloviště.

Působnost městské policie je zakotvena v § 2 zákona č. 553/1991 Sb.
o obecní policii, ale ve zkratce se dá říci, že její činnost je zaměřena zej-
ména na zabezpečování veřejného pořádku. Od Policie ČR se její činnost
liší v mnoha směrech, a to konkrétně zejména tím, že městská policie
neřeší trestnou činnost. Při zjištění této problematiky strážníci pouze
zajistí místo činu proti znehodnocení možných stop a na místo přivolají
místně a věcně příslušné oddělení Policie ČR. Rovněž tak u přestupků
v blokovém řízení se práce strážníků a policistů trochu odlišuje. Strážníci
mohou v blokovém řízení řešit přestupky dle ust. § 86 písmene e)
zákona č. 200/1991 Sb. o přestupcích ( zákazy strání a zastavení, zákazy
vjezdu, vjezd do jednosměrky, stání na chodníku, překročení rychlosti
apod., dle zákona č. 200/1991 Sb. o přestupcích všechny přestupky,
jejichž projednání je v kompetenci obce, přestupky na úseku ochrany
před alkoholismem, zákazy stání na placených, či jinak vyhrazených par-
kovištích a přestupky na úseku taxislužby), kdy policisté Policie ČR
mohou v blokovém řízení řešit takřka všechny zjištěné přestupky, kromě
přestupků taxativně vyjmenovaných a spadajících do projednání správ-
ního orgánu obce s rozšířenou působností ( Město Černošice).

Městská policie Řevnice se v současné době snaží od Policie ČR odlišit
převážně pěším způsobem výkonu služby. Policisté vzhledem k sou-

OHLASY Z OKOLÍ VŠENOR 



„Konají se zde několikrát do roka improvizační víkendy CAP-ART.
Starý mlýn ve Všenorech v tu chvíli ožívá uměleckými dílnami, které
vedou zkušení lektoři. Akce nemají pevně stanovené termíny konání.
Každá probíhá v duchu tvůrčí dílny na předem známé téma z oblasti
hudební, výtvarné, divadelní, pohybové a multimediální. Účastníci
se zde mohou zdokonalit ve svých tvůrčích aktivitách založených na
improvizaci. Zúčastnit se může každá spřízněná duše, na profesi ani
vzdělání nezáleží. První takový workshop jsme ve Všenorech pořádali
v roce 1999. Slavnostního otevření našeho centra pro improvizaci se
tehdy účastnila i tehdejší starostka obce Všenory Ing. Eliška Bubní-
ková. Naposledy jsme improvizační víkend pořádali letos 8. a 9. října
2016. Šlo již o čtyřicátou sedmou improvizační dílnu, kterou jsme
nazvali „Improvizace a alchymie“. Zaměřili jsme ji na hudbu, kresbu
a multimedia. Pro všechny účastníky jsme večer s Jardou Šindlerem
uspořádali v prostorách našeho mlýna malý koncert. Jsem rád, když
mohu ve Všenorech přivítat nejen svoji početnou rodinu, děti, ale
také kolegy z branže. V mém nahrávacím studiu ve mlýně, který má
díky silným zdem a trámoví unikátní akustiku, už byli natáčet své CD
například Jiří Suchý a Jitka Molavcová, zpěvačka, šansoniérka, pís-
ničkářka, harmonikářka a hudební skladatelka Radůza, nebo dětská
lidová muzika Notičky z Řevnic. V létě využíváme přilehlou zahradu,

VŠENORY ZBLÍZKA
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„Moje babička Marie Stivínová měla za první republiky známé zahradnictví
v Potokách pod Varadovem, což je dnes obec Černolice. Ve 30. letech minu-
lého století si tam jezdil kupovat alpinky a další drobné skalničky Karel
Čapek. Babička tam měla rozsáhlé arboretum a také svérázný dům, který
dnes všichni znají pod zlidovělým názvem Stivínka. Kousek odsud, v Řitce,
pramení Všenorský potok, který protéká bývalým zahradnictvím s rozsá-
hlým arboretem a teče dále okolo starého mlýna ve Všenorech. Tehdejší
mlynář si často stěžoval, že mu zahradnictví bere vodu, tak ten mlýn jed-
noho dne moje babička od mlynáře koupila“. Vypráví mi ve starém mlýně,
který stojí ve Všenorech hned vedle restaurace Na Rychtě, naproti Všenor-
skému zámku, světově proslulý muzikant a skladatel Jiří Stivín. „Mlýn přešel
postupem času na mého tátu a já už jsem zdědil v restituci ruinu. Podařilo
se mi ji ale s přáteli kompletně zrekonstruovat, a tak je dnes ze starého
mlýna ve Všenorech nahrávací studio a také centrum pro improvizaci CAP-
ART“. Povídáme si s mistrem nad sklenicí dobrého červeného vína a poslou-
cháme starou barokní hudbu. Mistr mi ukazuje brožury vydané u příležitosti
prvních kreativně zaměřených setkání a popisuje svůj záměr.

Jiří Stivín 

Multiinstrumentalista, performer, světově
proslulý hudebník a skladatel, ale také vyná-
lezce a propagátor „Selfie fotografie“

zná Všenory od dětství.
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VŠENORY ZBLÍZKA

kde jsme naposledy měli pohybovou dílnu zaměřenou na břišní tance,
což bylo pro naše sousedy asi malé pozdvižení.“ Nad schodištěm mi
mistr ukazuje tabla s úctyhodnou řádkou „selfie fotografií“ se známými
osobnostmi nejen od nás, ale z celého světa. Nechybí zde „selfie“
s Billem Clintnem, Václavem Havlem, Milošem Formanem, Karlem
Gottem, Helenou Vondráčkovou a dalšími známými lidmi. „V době, kdy
ještě neexistovala digitální fotografie, já už fotil „Selfie“ s mojí Lejkou
na kinofilm. Za tu dobu už jsem nafotil stovky „Selfie“ jen tak z ruky. Dal
jsem si je tadyhle na zeď.“ Ukazuje mi mistr několik koláží složených
z nespočet fotografií. Náš rozhovor se vrací opět ke Všenorům, které
mistrovi přirostly k srdci.

„Všenory jsou takové klidné místo v docela kopcovitém terénu. S mojí
manželkou Lenkou se tu velmi rádi procházíme. Obdivujeme ty staré
stavby po našich předcích. Od nás je to kousek ke staré odsvěcené kapli
Jana Křtitele, co by hrobky rodiny Nolčů ve Všenorech. Líbí se nám také
ta promyšlená venkovní architektura s opraveným Glorietem, odkud je
nádherný výhled na Dobřichovice. Všenory mají hned tři hřbitovy. Mne
i Lenku zaujal ten nejvýše položený se starou dřevěnou zvonicí. Ta ale
dnes bohužel velmi chátrá. Ti lidé, co jsou tam pochovaní, mají zajímavé
rodinné náhrobky, které nesou poselství pro další generace. Z těch sou-

časných nových počinů nás zaujalo nově vznikající arboretum ve Vše-
norech, které je krásně vidět právě od horního hřbitova. Rádi si děláme
výlety do okolí, například na poutní místo v Brdské vrchovině kousek
od Mníšku pod Brdy, kde leží unikátní krajinný a architektonický barokní
areál Skalka s barokním kostelíkem sv. Máří Magdaleny, klášterem a kří-
žovou cestou od významného barokního stavitele Kryštofa Dienzenho-
fera. Nebo máme rádi unikátní turistické místo sv. Ján pod Skalou
s barokním kostelem sv. Jana Křtitele. Tahle místa mají pro mne inspi-
rativní genius loci. Rád bych na přelomu roku nahrál ve svém studiu
zase nějakou starou barokní muziku a moje oblíbené improvizace na
flétnu. Přesto, že mám rád klid, který mi tento starý mlýn ve Všenorech
poskytuje, věřím, že se do konce roku ještě potkáme s přáteli na impro-
vizovaném „PaPaoPa“ večeru. Máme s mojí ženou a přáteli takový rituál,
kdy každý „pátý pátek o páté“ pořádáme v našem mlýně improvizované
setkání, kde si jen tak pro radost povídáme a hrajeme. Věřím, že tohle
nám vydrží i příští rok. Tak hezké prožití vánočních svátků a pohodový
rok 2017 přeje všem Všenorákům Jiří a Lenka Stivínovi“.

Se světově uznávaným jazzovým hudebníkem, multiinstrumentalis-
tou a skladatelem Jiřím Stivínem si ve starém mlýně ve Všenorech

povídal Václav Götz, foto autor článku.



Ledňáček říční je jedním z nejkrásnějších tvorů, které můžeme v našem
okolí potkat. Tento drobný, tyrkysově zbarvený pták je právem nazýván
“létajícím drahokamem”. Má jasně modrá záda a oranžové bříško, takže
i přes svou relativně malou velikost (16cm, 40g) ho lze teď v zimě jen
těžko přehlédnout. Nejčastěji ho můžeme spatřit na břehu řeky
Berounky, jak sedí na větvi nad vodou a čeká. Jakmile spatří kořist –
drobnou rybku do velikosti 12 cm – vyrazí jako šíp bleskurychle k hladině
a potopí se až do hloubky 1m. Při lovu dokáže vyvinout na svou velikost
neuvěřitelnou rychlost 45 km/hod. Pro všechny tyto vynikající vlastnosti
je ledňáček anglicky nazýván „Kingfisher“ neboli „král rybářů“. 

Ale ani králi rybářů a drahokamu našich řek se v minulosti nedařilo tak,
jak by mělo. Ledňáček je velice citlivý na čistotu vod a tak, stejně jako
řada našich dalších druhů vázaných na vodní prostředí, jeho počty dra-
maticky klesly zejména v období komunismu, kdy bylo znečištění vod
největší. Od 90. let se ale čistota našich řek a potoků pomalu lepší, a tak
se i ledňáček vrací do míst, kde kdysi vymizel. Stále se ale jedná o silně
ohrožený a proto i chráněný druh. 

Na Berounce můžeme dobře pozorovat teritoriální chování ledňáčka.
Sameček si pečlivě hlídá svůj úsek řeky (zhruba kilometrové délky), kam
nepouští žádného konkurenta. Pronikne-li sem cizí samec, domácí pán ho
vyhání výhrůžným kýváním hlavy a roztahováním křídel. Nepomůže-li to,
srazí soka do vody a trochu ho přitopí. To obvykle zabere a o vítězi je pak

rozhodnuto. To je na ledňáčcích
velice sympatické - na rozdíl od
jiných druhů jejich souboje nekončí
vážným zraněním nebo smrtí, jenom
se poražený samec trochu namočí.
Vítěz pak samozřejmě shání
samičku, se kterou by zahnízdil.
Námluvy vypadají jako divoké
poletování tam a zpátky, kdy ve
finále sameček přivede svou
družku k místu, kde už má
nebo plánuje vykopat hnízdní
noru. Tu kope do hlinitého
břehu řeky vlastním zobá-
kem, takže se docela nadře.
Pokud se nora osvědčí z hlediska
stability materiálu i bezpečnosti před predátory (nepřítelem jsou hlavně
liška nebo norek), využívá jí hnízdící pár i několik let po sobě. Rodinný život
ledňáčků by nám přitom mohl být vzorem – v hnízdím období (od května
do října) se starají oba rodiče naprosto ukázkově – nejdřív samec krmí
samičku na vejcích, poté oba celý den lítají, aby nakrmili mláďata. 

To, že mezi stálé obyvatele řeky Berounky patří i druhy jako ledňáček
nebo vydra, je dalším důkazem o čistotě vody v řece, která ale není
samozřejmostí, nýbrž důsledkem cílených investic do čističek domov-
ních i obecních. V rybím mase se kumuluje řada znečištění, která řeku
sužují (od těžkých kovů a hnojiv, přes antibiotika po antikoncepci), pří-
tomnost „rybožravých predátorů“ na řece je tedy pro nás pro všechny
velice dobrým znamením. Buďme za to rádi.
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Hnízdní noru ledňáček kope v prudkém, hlinitém svahu řeky. Pokud chceme ledňáčka na

řece zachovat, je třeba jeho místa k hnízdění chránit.

Ledňáček říční 

Foto: 

Ondřej Prosický

Král rybářů – ledňáček říční 

PŘÍRODA VŠENOR

Autor: Tereza Mináriková, tereza@minarik.net

Líbil se Vám tento článek? Máte k němu připomínky, nápady o čem byste
si rádi přečetli? Napište mi! 

NABÍZÍME:
• nejvyšší kvalitu tepelných čerpadel 

ze Švýcarska s Švédska
• plynofikace objektů

• zednické práce, rekonstrukce bytů, 
sádrokartony

• návrhy řešení a rozpočty zdarma
• zřízení či opravy ÚT

• solární kolektory, ohřevy TUV

KONTAKT:
Richard Feglar, mob. 604 269 158, e-mail: rfservis@volny.cz

PROVOZOVNA:
Květoslava Mašity 244 Všenory, tel./fax: 257 710 163
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OKÉNKO MARTINA LEHOVCE
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Asi již víte, že byl zrušen Vojenský výcvikový pro-
stor Jince a většina jeho území se postupně zpří-
stupňuje veřejnosti. Byla zde vyhlášena Chráněná
krajinná oblast Brdy, která mimo území vojen-
ského újezdu zahrnuje i hřeben Třemšína. Jedná
se o velmi rozsáhlé území zhruba ohraničené
obcemi Příbram, Jince, Hořovice, Strašice, Mirošov,
Spálené Poříčí a Rožmitál pod Třemšínem. Svaz
českých turistů již v přístupných částech vyznačil
první turistické cesty. Některé značky však zatím končí před hranicí dosud
nepřístupných částí, kde probíhá čištění od munice. Než se vydáte na
výlet zjistěte si aktuální stav zpřístupnění a značených cest. Nezbytná je
také dobrá mapa, protože vzhledem k velikosti území zde můžete bloudit
celé hodiny.

Trávil jsem na Brdech zimu 1977-78 jako voják základní služby. Byli jsme
ubytováni v bývalém pracovním táboře na Teslínech. Staré dřevěné
baráky byly seschlé, škvírami do některých místností létal sníh. Topilo se
v kamnech s tím, že naposledy se přikládalo v 10,00 večer. Celé dny jsme
pracovali v lese nebo vykládali vagony na nádraží v Rožmitále. Vykoupat
v teplé vodě šlo jen v neděli na dole Anna v Příbrami. S mokrými hlavami
nás naložili pod plachtu na Pragu V3S a často v mraze jsme jeli cca 18 km
na Teslíny. Přes tvrdé podmínky a tuhou zimu jsem si tento kraj zamiloval.
Využil jsem každou volnou chvíli k procházkám na Třemšín, k Padrťským
rybníkům, občas i do Míšova, kde byla nejbližší hospoda.

Vojenský újezd vznikl v Brdech koncem 20-tých let minulého století.
Potřebu rozsáhlého vojenského území vyvolalo tehdejší přezbrojení ČS
armády novými děly z Plzeňské zbrojovky a to až do ráže 305 mm. První
cílovou plochou byl Jordán následovaný plochou Brda někdy nazývanou
také Baština. Na těchto plochách byla mimo jiné zkoušena odolnost
našeho pohraničního opevnění. Na Jordánu stojí pěchotní srub. Ten byl
ostřelován z děl a byla zkoušena i jeho odolnost proti bombardování. Dal-
šími plochami byly Tok a Bahna. Každý rok se na Bahnech koná společná
akce AČR a Klubů vojenské historie. Ukázky bojové techniky a simulace
bojové činnosti je oblíbená a hojně navštěvovaná milovníky vojenské his-
torie. Počátkem 50-tých let byl vojenský prostor rozšířen jižním směrem.
Zde vznikly dvě poslední plochy a to Padrť a Kolvín. Ty sloužily především
pro výcvik motostřelců. Z celkem 6 cílových ploch si armáda nadále pone-
chává pro výcvik dělostřelců jednu, a to Brda. 

Střední Brdy se otevírají

Kromě cílových ploch
a objektů na nich jsou
zde i další vojenské
objekty. Nejzajímavější je
bývalý sklad jaderné
munice Atom muzeum
Javor 51 poblíž obce Míšov. V letních měsících bývá přístupné veřejnosti.
Poblíž je i místo, kde se uvažovalo se stavbou amerického radaru. Radio-
lokační stanici měl na vrchu Praha (863 m) už Wehrmacht za války. Nahra-
dila ji nová věž sloužící meteorologickému pozorování. Posledním velkým
objektem je lokalita „U němých“ ve strašické části vojenského prostoru.
Tento přísně utajený objekt si zatím armáda ponechává. Při cestách po
vojenském prostoru narazíte na další již drobnější objekty, jako jsou
vojenské pozorovatelny, úkryty nebo lehké opevnění z předválečné doby.
Je zde i řada pomníků připomínajících nejrůznější události od střetnutí
lesníků s pytláky přes události druhé světové války až k neštěstím, ke
kterým došlo při výcviku vojáků. 

Střední Brdy jsou významným zdrojem kvalitní pitné vody. Pramení zde
mnoho potoků a je zde mnoho studánek s výbornou pitnou vodou. Pilský
rybník je zásobárnou vody pro Příbramsko. Zdejší lesy, ve kterých nadále
hospodaří Vojenské lesy a statky, jsou plné zvěře. Ztráty na zvěři vlivem
vojenské činnosti jsou zanedbatelné. Informace předávané z generace na
generaci způsobují, že zvěř nechodí do cílových ploch. Neporušené pří-
rodní partie zachované zejména ve střední části pohoří jsou naprosto uni-
kátní.

Ve Brdech jsou i historické památky a to zřícenina hradu Valdek, lovecký
zámeček Tři trubky a zřícenina hradu Dršťka. Z dalších například z kláštera
u Teslínů již prakticky nic nezbývá. Zajímavou kapitolou z naší historie jsou
i brdští partyzáni, tak snad zas někdy příště. Martin Lehovec

Kníže – arcibiskup
V obecní kronice se nám zachoval zajímavý doklad z dějin hor-
nomokropeské farnosti. Roku 1913 totiž zavítal do našeho kos-
tela sám nejvyšší představitel římskokatolické církve v Království
českém arcibiskup pražský Lev kardinál Skrbenský ze Hříště.
Tento potomek poněmčené staré moravské šlechty zde udílel
biřmování a byla to nepochybně mimořádná událost pro celý
kraj. 

Jeho otitulovaný podpis vypovídá mnohé o době těsně před
vypuknutím války. I tak vysoký hodnostář, jehož mateřštinou byla
němčina, a který byl pevným přívržencem habsburské monar-
chie, uvádí své jméno v české podobě. 

A co ten kníže? Tímto titulem rafinovaně obdařil
pražské biskupy už na konci 12. století německý
císař Fridrich Barbarossa, aby oslabil moc skuteč-
ného českého panovníka. Zkrátka staré dobré „
rozděl a panuj“. 

Rok 1918 odvál knížecí tituly i arcibiskupa
Skrbenského. Republika a Masaryk - to už byl jiný
svět.

Vladislav Veselý

VŠENORY VZPOMÍNAJÍ



ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA

Benefiční postřehy
Milí čtenáři,

minulý týden proběhl již 5. ročník Zábavného benefičního
odpoledne ve prospěch naší školy.

Měl tedy půlkulaté jubileum. Kdyby mi někdo v době, kdy se
domlouval 1. ročník, řekl, jak úspěšná a příjemná to budou set-
kání a že se z nich stane tradice, nevím, jestli bych mu věřila.
A ono to tak je. 

Kam půjdou letošní získané finance?

Každý rok se předem určí, na co získané peníze budou ve škole
použity. Za předchozí čtyři ročníky jsme díky Benefici nakoupili
dataprojektory do většiny tříd, základní sady encyklopedií
a slovníků do každé třídy, speciální hudební a tělocvičné
pomůcky, mikroskopy, první knihy na založení školní knihovny,
zahradní herní prvky a prolézačky, stavebnice a hry pro družinu
či školku a další potřebné drobné, ale i finančně nákladné věci
a pomůcky. 

Možná si někdo řeknete, co je na těchto vyjmenovaných
položkách tak zvláštního, že se na ně musí shromažďovat
finance na speciálních akcích?

Nic. Jen to, že nejsou levné a školní rozpočet by si je takto rychle
nemohl dovolit, nebo bychom si některé z nich nepořídili nikdy. 

Jen tak pro představu. Víte, kolik stojí výše zmíněná
základní sada encyklopedií a slovníků do každé třídy? 

Kolem pěti tisíc. Tříd základní školy máme třináct. Jsme tedy na
částce kolem 65 tisíc korun! Ani byste si toho ve škole nevšimli,
protože je to považováno za samozřejmou součást vybavení
školy. Pro nás to ale samozřejmé není.

Letos to bude stejné?

Pro letošní Benefici byl tak určen cíl více viditelný i pro „mimo-
školní oko". Není to proto, že bychom už nevěděli, co by škola
„uvnitř“ potřebovala. Je to proto, že máme radost z toho, že
vzniká místo pro setkávání rodičů a dětí a také místo pro jednu
z plánovaných venkovních tříd. Uvnitř školy pro takové místo
nemáme prostory. Tak se staví před školou 2. stupně. Většina
letošních financí bude tedy sloužit na dokončení pódia
u školy a na jeho zastřešení. Další finance budou použity na
podporu celoškolního projektu, na programy prevence
sociálně patologických jevů pro děti všech tříd, který je pojme-
novaný„Bezoblačno“.

A víte, kdo Benefici připravuje?

Ráda bych tímto ze srdce poděkovala všem, kdo se na organi-
zaci této výjimečné akce podílejí. Je to základní benefiční tým
složený z rodičů žáků naší školy. Na přípravě samotného odpo-
ledne se pak podílejí další dobrovolníci z řad rodičů, zaměst-
nanců školy a dětí. 

Pokud by všichni tito lidé nevěnovali energii na přípravu,
nikdy bychom pro školu nezískali tolik peněz navíc,
nemohli si příjemně popovídat, pobavit se a ještě zažít
trochu tombolového adrenalinu během jednoho sobot-
ního odpoledne. Díky všem!

Krásný vánoční čas a dobrý rok 2017 Vám za všechny ze
školy přeje Renáta Bartoníčková
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Uctění památky profesora Kubálka
Těsně před Dnem
památky všech
zemřelých, před
Dušičkami, jela 9.
třída uctít památku
pana profesora
Kubálka, jehož
jméno nese naše
škola. Pan profesor
je pohřben na Karl-
štejně. Každý rok
tam deváťáci jedou
položit věnec a
zapálit svíčky.
rb

Tradice
Připomínáme si tradice naše i tradice cizích zemí. Zuzana Valešová

Obec Všenory je
mimo jiné známá
i svým památným
dubem, který se
také stal jejím sym-
bolem. Možná, že
i tato skutečnost
motivovala žáky
z páté třídy ZŠ a MŠ
Josefa Kubálka
spolu s jejich třídní učitelkou paní Mgr. Libuší Tukovou k projektu, který
vyvrcholil vysazením lípy. Stačilo jen sehnat důstojné místo v obci, dojed-
nat vše s panem starostou Ing. Zdeňkem Seidlerem. Lípu daroval
Ing. Michal Landa, CSc. Přípravu prostoru pro výsadbu pak zařídili rodiče.

K říjnovému státnímu svátku se pak celá třída, rodiče a hosté sešli na pod-
večerní slavnosti. Za svitu svíček si vyslechli projev zástupce obce Ing. Petra
Samka, který připomněl lípu jako národní strom. Historik PhDr. Petr Prokš
z AV ČR zdůraznil souvislosti státního svátku 28. října s dneškem. Stranou
pozornosti nezůstal ani významný český pedagog prof. Josef Kubálek,
jehož jméno nese všenorská škola a od jehož narození letos uplynulo 140
let. O tomto významném pedagogovi promluvil PaedDr. Vladislav Veselý.

Malá slavnost v působivé atmosféře zapůsobila na žáky i jejich doprovod.
A lípa, kterou denně všichni míjí cestou do školy, je vkladem našich dětí do
budoucnosti. P. Samek, V. Veselý, L. Tuková

Naše lípa
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Z historie naší školy: 
Náboženství

Utváření moderní demokratické společnosti po
vzniku Československa se neobešlo bez ostrých
společenských střetů. Ty se projevily i v oblasti
náboženství a logicky se přenesly i do škol. Naše
hornomokropeská nebyla výjimkou, protože řím-
skokatolické církvi vyrostla silná konkurence v církvi
československé. 

„Ve školním roce 1922/1923 se k římskokatolické církvi
přihlásilo 98 dětí, k československé 44, k českobratrské
2, k pravoslavné 2 a bez vyznání je 14.“

„Hodiny náboženského vyučování jsou prvně odmě-
ňovány ze státních prostředků. Za každou hodinu
povoluje zákon odměnu 5,70 Kč.“

„Po stránce náboženství, nejeví se dosud ustálení.
Rodina šestičlenná celá přešla z církve římskokatolické
k církvi československé. Jednoho syna však zpět přihlá-
sili k církvi římskokatolické jen proto, že jako ministrant
přivydělává.“

„ Rada starších církve československé v Horních
Mokropsech zažádala školní radu o propůjčení jedné
učebny k úkonům bohoslužebným. Školní rada proti
tomu námitek nečinila.“ Vladislav Veselý

Benefiční odpoledne přineslo škole Všenory skvělou atmosféru i 140 000 Kč!
Zářný příklad toho, jak mohou rodiče žít se školou a škola s rodiči,
nabídl již 5. ročník Benefičního zábavného odpoledne školy Všenory.
V sobotu 12. listopadu 2016 mělo odhadem cca 300 příchozích dětí,
rodičů i jejich přátel šanci vyhrát skvělé ceny v tombole, vydražit
v tiché aukci některý z výrobků nebo služeb věnovaných úžasnými
sponzory, ale především se pobavit a sdílet tuto nevšední atmosféru
s ostatními. Organizační tým z řad rodičů a učitelů sestavil rozma-
nitý, letos obnovený program v "dílničkách". Novinkou byla exhibice
mistra v YO-YO a znovu potěšila ohnivá show. Kdo chtěl, mohl se
občerstvit v BENE-café. A to hlavně díky tomu, co maminky, babičky
i paní učitelky (a občas nějaký tatínek) doma napekly a přinesly do
školy. V kavárně vládla velmi příjemná atmosféra a stala se oblíbe-
nou součástí Benefice.

Ředitelka školy, paní Renáta Bartoníč-
ková, k tomu dodává: "Ráda bych
poděkovala především zástupcům
Sdružení rodičů školy Všenory, bez
kterých by se tato akce nikdy nemohla
uskutečnit. Takové rodiče nám
všechny školy v širokém okolí závidí." 

Hlavní koordinátorka Benefice za
Sdružení rodičů Šárka Mitterwaldová
říká: "Chci především vyjádřit obrov-
ský dík lidem, kteří se na úspěchu
Benefice podíleli. Aktivním rodičům
i učitelům, sponzorům i všem, kteří

v sobotu přišli, a školu tak podpořili. Všichni jste byli báječní!"

A pro pořádek jenom dodejme, že v rámci letošního ročníku Bene-
fice škola Všenory získala více než 140 000 Kč, které využije předev-
ším na financování zastřešení pódia u 2. stupně školy
a zafinancování pokračování osvědčeného vzdělávacího projektu
prevence sociálně patologických jevů "Bezoblačno".

Během všech předchozích ročníků se podařilo pro školu získat
nemalé finanční prostředky, které pomohly našim dětem a jejich uči-
telům zkvalitnit život ve škole. A to je odměna pro všechny, kteří se
této akce jakýmkoliv způsobem účastní. Je to zadostiučinění za
velké množství práce a času, které je třeba přípravě Benefice každým
rokem věnovat. Šárka Mitterwaldová, Koordinátor Benefice

Naše finance - umíme zacházet s penězi?
Finanční gramotnost je soubor znalostí a dovedností, které člověku umožňují porozu-
mět financím a správně s nimi zacházet v různých životních situacích.

Průzkum České spořitelny potvrdil, že finanční gramotnost roste s věkem. Ale jen do
zhruba 40 let. Pak už lidé postupně ztrácejí zájem se v této oblasti vzdělávat.

I naše škola má zájem vychovávat žáky finančně gramotné a orientující se v běžných
životních situacích. Téměř každý rok je naším milým hostem pan Ing. Samek, finanční
analytik. Velice pěkným způsobem objasňuje dětem problematiku financí. Žáci se
dozvědí něco z historie, o bankách a jejich produktech, co je důležité v rodinném roz-
počtu, na co pamatuje pojištění a mnoho dalších smysluplných věcí. 

Panu Ing. Samkovi DĚKUJEME!!! A. Brosková, učitelka matematiky

Volba střední školy
Přijímací řízení na střední školy
letos doznalo několika podstat-
ných změn. Tou nejdůležitější je,
že všichni uchazeči o maturitní
obory musí vykonat celostátní
přijímací zkoušku z jazyka
českého a matematiky. Nene-
cháváme nic náhodě a snažíme
správně orientovat žáky v široké
nabídce. Informace dostáváme
i přímo od zástupců středních
škol, naposledy jsme se dověděli
o možnostech studia lesnických
oborů. V. Veselý, výchovný poradce
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Sportování – jóga pro děti a dospělé, míčové sporty a turistika

Hudba je ušlechtilá a je to zábava. Obojím značně prospívá mladým
lidem, na které dnes z jedné strany útočí laciné požitky a z druhé strašák
neustálého výkonového poměřování… Hudba ale zároveň stimuluje
talent a rozvíjí myšlení. A je to práce. S tím vším počítají v našich krouž-
cích zkušení lektoři a vedou děti k pravidelné přípravě, jak vidíte na foto-
grafiích paní Anny Pikardové (lektorka kytary a jógy) a paní Dany
Kláskové, která vede v našem regionu řadu hudebních kroužků a sólový
zpěv.

Hudebníci se potřebují ale také naučit komunikovat s publikem. Tato
ušlechtilá zábava není jen vnitřní radostí hráče. Znásobuje se, když se
o ni podělíte s publikem. To u dětí ocení vedle dovedností také radost
a nasazení. Tak to vidíte na fotografiích zaslaných paní Kláskovou, panem

Jiřím Polívkou (dětský pěvecký sbor Mifun), paní Ivou Lokajíčkovou
(dechové nástroje, klavír) a panem Pavlem Hokrem.

V předvánočním období se odehraje celá řada vystoupení. O jejich ter-
mínech se dozvíte více na webech souborů a kroužků
(http://www.mifun.cz/; http://www.pavelhokr.cz/index.php?s=kon-
certy) a na webu SVČ Všenory (http://www.svc-vsenory.cz/). Těšíme se
již brzy někde pod vánočním stromem na viděnou!

SVČ Všenory nabízí pestrou paletu kroužků sportovně zaměřených. Na
dlouholetou tradici míčových týmových sportovních her navázal letos
pan Orlík, který nabízí své odpolední zájmové útvary dětem MŠ Hobík
a vůbec předškolákům a také dětem základní školy. Protože ale největší
růst zájmu dětí zaznamenává již po léta florbal, máme snahu vyjednat
ještě další florbalový kroužek (škola nabízí jeden týdně) pro děti a to
i pro děti druhého stupně. Můžeme k tomu nabídnout metodiku a pod-
poru sportovního svazu florbalu a zázemí metodiky olympijských týmo-
vých sportů vyvinuté předními českými trenéry.

Ze sportovních a na tělesnou zdatnost zaměřených kroužků máme pro
čtenáře též krásné fotografie zaslané Anetou Pikardovou a Leonou
Nechvílovou. Fotografie paní Nechvílové dokumentují dva výlety turis-
tického kroužku. Ten letos opět po letech nabízí SVČ jako víkendovou
náplň pro školní žáky (kroužek vyžaduje schopnost číst; ale umíme
začlenit i nečtenáře). Kroužek se zaměřil na poznání světa v detailu, ale

také na rozvoj měkkých dovedností dětí: zejména schopnosti spolupra-
covat a vyjádřit svůj názor a preference. Zaměřujeme se i na pozornost
a týmového ducha dětí tím, že jim během výletů zadáváme ad-hoc
úkoly zaměřené nejen na poznání okolí, ale také na poznání sebe a dru-
hých a na schopnost zaměřit se na bádání v okolní krajině.

Paní Pikardová vede řadu kroužků posilujících vedle těla a duše
(myšlení) také ducha. Jedná se o kroužky staré školy všestranného roz-
voje osobnosti člověka a sebepoznání – jógy. Z jejích fotografií na Vás
dýchne alespoň troška pohody, klidu a usebrání (těla i ducha). Její
kroužky a další sportování jsou Vám nablízku na webu SVČ. Nabídku
turistického kroužku dostává týden před konáním výletu každý žák 
1. stupně ZŠ Všenory přímo na stůl. Příští výlet bude za betlémy do Karl-
štejna. Opět půjde o den plný her a soutěží; nyní zaměřených na „toho
druhého“. Startujeme u muzea betlémů 10. 12. v 10 hodin. Změna ter-
mínu je vyhrazena!

Hudební kroužky SVČ na podzim 2016 
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Akademie ve Všenorech má již letitou tradici – zahajujeme její již 6
ročník (první ročník 2011 – 12 byl pilotní a nebyl úplný). Jedná se
o komunitní projekt: je úmyslem SVČ a obce, které jej podporují, aby
do něj tedy přispíval každý (kdo chce) člen obecní komunity. Proto se
snažíme zvát na přednášky akademie úplně každého a píšeme opako-
vaně do zpravodaje – je to aktivita vhodná pro všechny věkové katego-
rie, měla by umožnit potkat lidi a zažít věci ne všední. Jak Všenoráci
říkáte, vyjít ze své ulity! Jaká byla její zatímní nabídka přednášek? 

V září jsme byli okouzleni moderním uměním a sami jsme mohli
abstraktní tvorbu vyzkoušet na přednášce Mgr. Šacha. Již dvakrát byli
akademici zasvěcováni do tajů pohybové medicíny, což je v terapii
a sportovním i rehabilitačním lékařství celosvětový trend. Přednášel
dr. Martínek. Celé letošní jaro musel náš národ strávit doslova mediální
štvanici. V politice jde o věc běžnou a snad někdy i funkční, nicméně ne
vhodnou vždy… Např. ne tehdy, jde-li o děti se znevýhodněními
(a jejich rodiče, kamarády a učitele!). 

Léta docházely tyto děti do „běžných škol“. Zákon to totiž nezakazoval.
Jakmile se ale tomuto trendu připodobnila legislativa – zákon přesně
popsal podmínky takového vzdělávání a zpřesnil jeho financování – byl
oheň na střeše. Do honu na čarodějnice se zapojil velmi aktivitě
dokonce i prezident republiky... Jaká jsou rizika a jaké příležitosti tohoto
tzv. „společného vzdělávání“, představoval akademikům jeden z minis-
terstvem pověřených „implementátorů“ novely školského zákona
č. 82/2015 Sb., Mgr. Koubek.

Sladký život Pražanů i život těžký, za vrcholného středověku, odkrývala
spolu se svými posluchači na dvou přednáškách tradiční lektorka aka-
demie a znalkyně památkové rezervace historického centra Prahy paní
Králová. K blížícím se Vánocům se opět chystá několik pěveckých
vystoupení seniorů z akademie v doprovodu kytaristů a kytaristek paní

Pikardové. O termínech Vás
budeme informovat pro-
střednictvím webu ŠVČ Vše-
nory.

Akademie pro seniory Všenory Keramika
Samostatnou kapitolou jsou keramické dílny SVČ (ve Všenorech a Dobři-
chovicích). Obě dvě mají svého ducha a historii, proto informujeme
o obou aktivitách, přístupech a lektorkách na jednom místě. Můžete ale
s dětmi ochutnat přístupy oba! Obě dílny se věnují tradičním postupům
výroby a pálení keramiky, obě rozvíjejí soustředění a oko, kreativitu dětí.
Abychom si totiž udrželi náš relativní blahobyt a otevřenou budoucnost,
potřebují naše děti v soutěži s pil-
nými obyvateli východní a jižní Asie
zejména tvořivost, porozumění
vlastnímu citu a myšlení a schop-
nost realizovat své nápady až k finál-
nímu produktu! Proto kráčíme ve
stopách mytických Stvořitelů a tvo-
říme své imaginární světy z hlíny!

Keramické dílny otevřely již před lety
ještě více dveře spolupráci mezi
oběma základními školami (Dobři-
chovicemi a Všenory), jak vidíte na
fotografiích. Věříme, že spolupráce
tolik prospěšná dětem, přetrvá
i v následujících letech! Krásné foto-
grafie zaslaly lektorky keramických
dílen Radmila Vrabcová a Hana
Hrušková.

Mechanické opravy
osobních automobilů
Příprava a realizace STK a emisí
Výměna čelních skel
Autoelektrika
Klempířské práce
Pneuservis

VŠENORY 486
Mobil: 603 182 873
Po - Pá: 7.30-12.00 

13.00-17.00

BEER
AUTOOPRAVNA In

ze
rc

e



Všenorský zpravodaj 4/201618

SPORT VE VŠENORECH

Zadní řada zleva: St. Drážný – vedoucí mužstva, Marcel Štochl, Richard Feglar, Zdeněk

Hruška ml., Jan Svátek, Ondřej Kučera, Lukáš Jiráň, Jakub Michálek, Marek Bárta, B. Jedlička

– kustod, Z. Hruška – trenér Přední řada zleva: Jan Vorel, Bedřich Štumpf, Jakub Kučera,

Tomáš Platil, Ondřej Školud, Michal Krčil, Martin Müller, Miroslav Běloch. Chybí zranění

brankáři Tomáš Rottenberg a Jakub Smrčka.

Mladší žáci před náročným mistrovským zápasem.

Zprávy z házenéFotbal po podzimní části
Vážení přátelé Všenorské házené,
tímto Vám přiblížím dění v našem oddíle HC Všenory. Jako vždy
začneme našimi staršími žáky.

Po krátké letní přípravě skočili rovnou do víru podzimních mistrov-
ských turnajů, které se konají každé tři neděle na půdě vybraného sou-
peře. Zde se sjede šest mužstev a hraje každý s každým o mistrovské
body. Naše mužstvo již házenkářsky a i fyzicky velmi vyspělo, a proto
pravidelně na každém turnaji poráží se samozřejmostí týmy
z Vršovic,Chodova, Kobylis a jsou jedinými rovnocenými soupeři
Duklám A a B.

Myslím, že dělají radost nejen svým trenérům ale především sami sobě.

Družstvo dospělých vstoupilo do pražské soutěže opět s nevýhodou
hraní podzimních zápasů na půdě soupeře. Nepodávalo špatné
výkony, podařilo se nám urvat 4 body, ale opět několik dramatických
zápasů uteklo v posledních minutách.

Na tyto fáze se připravujeme celou zimu v dobřichovické hale Bios,
nyní posíleni o několik mladých házenkářů.

Na závěr bych chtěl poděkovat našemu hlavnímu sponzorovi Ivar cs
,dále našemu Samovi,který se nám vzorně stará o areál a ještě věnuje
mnoho času přípravě Ateamu,všem aktivním dobrovolníkům udržu-
jícím chod oddílu a nakonec našemu Karlovi Boháčovi,který se
s láskou stará o naše občerstvovací zázemí.

Za HC Všenory Feglar Richard

Družstvo mužů, účastník Středočeské I. A třídy, až na některé výjimky
předvádělo v posledních měsících velmi solidní výkony, které je v celkem
vyrovnaném čele konečné tabulky zařadily na druhé místo, a to se stej-
ným počtem bodů, jako má vedoucí Podlesí. Lze proto předpokládat, že
pokud se našemu zkušenému družstvu budou vyhýbat zranění i nemoci,
můžeme se na jaře těšit opět na boj 

o umístění na čelních místech tabulky a doufejme, že již i s podporou vět-
šího počtu diváků v domácích zápasech, než tomu bylo teď na podzim.
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Družstvo mladších žáků, které soutěží v okresním přeboru, se dle sdělení
trenéra Petra Hanžlíka podařilo ve srovnání s loňským ročníkem hráčsky
i herně velmi dobře stabilizovat. Tento pozitivní vývoj přinesl na konci
soutěže tři cenná vítězství a celkově 9. místo, což má velký význam pro
získání motivace celého kádru do fáze zimní přípravy, která jako vždy pro-
běhne v dobřichovické hale BIOS. Mužstvo v současné době čítá celkem
17 členů, z toho dvě hráčky. Zároveň je nutno konstatovat, že se jedná
o jedno z nejmladších družstev v soutěži, tudíž o družstvo s relativně
velkou perspektivou. Podobnou situaci můžeme sledovat v družstvu
mladší přípravky, které se pod vedením trenérů Pěkného a Valenty
účastní okresním svazem pořádaných turnajů. Zde rovněž došlo k výraz-
nému zvýšení počtu členů kádru i k určitému hernímu zlepšení, což určitě
napomůže větší chuti ke zvládnutí zimního přípravného období. V této
souvislosti je potřeba poděkovat rodičům i prarodičům za nezištnou pod-
poru během celého období.

Díky také všem, kteří se podílejí na organizaci soutěží, trénování mužstev,
úpravě herní plochy i údržbě sportovního zázemí, zvláště pak hlavnímu
sponzorovi – společnosti IVAR CS. z.s.

Přijmeme truhláře 
Zodpovědného, šikovného, 

se smyslem pro detail, 
praxe min. 3 roky, 

práce na plný úvazek ve Všenorech. 

Životopis zasílejte na 
han.h@seznam.cz 
nebo volejte 775 558 201
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Zima je na zahradě obdobím klidu, zimního
spánku, přesto však ani v zimě zcela nezahá-
líme. I v zimě je na zahradě živo, pokud při-
pravíme krmítko pro ptáky a zdroj vody.
Musíme také vědět, co se sněhovou nadíl-
kou, kdy je třeba v zimě zalévat dřeviny,
jakou zeleninu je možné ponechat na záho-
nech a postupně konzumovat. I v zimě je
nakonec možný za vhodného počasí řez
některých dřevin.

PROSINEC
Prosinec je v v zahradě především obdobím zimního spánku. Je čas
vánoční a kromě našich interiérů zdobíme také okenní truhlíky a vstupní
dveře do domů či bytů vánoční výzdobou. Pokud nás ještě netrápí mrazy
a nenapadla první sněhová nadílka, je třeba myslet na závlahu okrasných
dřevin.

n Chráníme okrasné dřeviny před sněhovou nadílkou
n Odebíráme rouby peckovin a jádrovin
n Chráníme mrazuvzdornou zeleninou chvojím
n Za mrazu na trávník nevstupujeme
n V jezírku regulujeme výměnu plynů

LEDEN
Leden je měsícem, kdy si od prací na zahradě odpočineme, máme prostor
přemýšlet, kde je třeba co upravit a doladit. Máme čas dostatečně pro-
myslet výsadbu rostlin a dřevin, popřípadě založení jezírka a vše nastu-
dovat v odborné literatuře nebo kontaktovat odborníka.

n Jak založit novou zahradu?
n Řez ovocných roubů
n Naplánujte osetí záhonů včas
n Výběr zahradního nářadí
n Kontrolujte jezírko

ÚNOR
Únor začíná probouzet zahradu ze zimního spánku. Záleží na aktuálním
počasí, které určuje pořadí prací na zahradě. Pokud nás za okny vítá slu-
níčko a teplý únor, můžeme již ze zahrady uklízet pozůstatky podzimu a
zimy. Můžeme čistit a rýt záhony, vápnit půdu a výchovným řezem tva-
rovat ovocné stromy a keře.

n Předpěstujeme si sazenice květin
n Začínáme s řezem ovocných dřevin
n Je čas osévat zeleniny
n Zbavíme trávník od pozůstatků zimy
n Jezírko čistíme od odumřelých částí rostlin
n Množíme pokojové rostliny

Další informace najdete například na webu 
http://www.ceskestavby.cz Foto Václav Götz

ZAHRADY VŠENOR 

Na zahrady přišla zima
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POMŮCKA:
ALEN, BTVP,
ESC, IO, PUA

INICIÁLY
HEREČKY

CHADIMOVÉ
POSLÉZE

NÁDOBKA
SE ZATA-
VENÝM

HRDLEM

SPZ
PARDUBIC

DRUH
TELEVIZORU

VYZKOUŠET
VYPLACHO-

VAT SI
HRDLO

NÁŘEČNĚ
ZKR.

OTESÁNÍ
BÁSNICKY

PROSEK-
NOUT

TROUFNOUT
SI

TEODOR
DOMÁCKY

ŽIVOTNÍ
PŘED-

URČENÍ

INICIÁLY
HERCE

NÁROŽNÉHO

AUTONOMNÍ
OBLAST

ZKR.

ZNAČKA
KILO-

PASCALU

CHEM. ZN.
OLOVA

PŘÍTOK
LABE

PRŮZOR
VE ZDI

ZÁPLAVA

ČÁST
KOŇSKÉHO
POSTROJE

PROKLÍNAT
ŘÍDCE

DŮLNÍ
PŘEDEK

PLEVEL

MÍSTO
PRO RUKU

HOROLEZCE

VULKÁN

1. DÍL
TAJENKY

START
LETADLA

ZAKULA-
CENÁ

KONTAKT

HUDEBNÍ
STYL

PRSKNUTÍ

SMYSL
PRO

ELEGANCI

NAJEDENÁ

JINÝM
ZPŮSOBEM

ZASTAR.

OPERAČNÍ
SYSTÉM PC

MRAVO-
KÁRCE

SNÍŽENÍ
HLADINY

MOŘE

BÝV. JUG.
PREZIDENT

VRCH U TŘE-
BECHOVIC

TLAK

SYMBOL
LÁSKY

ZNAČKA
BULHAR.
CIGARET

PLANETA

DRUH
VEPŘOVÉHO

MASA

MALÝ ASIJ.
SAVEC

STARÁ
DÉLK. MÍRA

NADPISY

STŘEŠNÍ
SVOD

PŘEDLOŽKA

EVROPSKÉ
PENÍZE

HOŘKÝ
ALK. NÁPOJ

NA TOM
MÍSTĚ BÁSN.

2X SNÍŽENÝ
TÓN E

KAMION
HOVOR.

STRČENÍ

ASOCIACE
TENISOVÝC

H
PROFESIO-

PODSVINČE

OZNAČENÍ
NAŠICH

LETADEL

KOKAIN
HOVOR.

HOŘKOST

TYP FORDU

ZÁLOŽNÍK

PŘEDSTA-
VENÝ

KLÁŠTERA

HASITI
ŽÍZEŇ

PODVÁDĚT

JUPITERŮV
MĚSÍC

MAKETA

NEJLEPŠÍ
ANGLICKY

PRŮZKUMO-
VÉ AKCE

NĚKDEJŠÍ
MINISTR

ZDRAVOTN.

CIZÍ MĚNA

UZLÍK
V TKANINĚ

TRYSKAJÍCÍ
PRAMEN

ŠEDOČERNÝ
PTÁK

ČIVA

ŠKODLIVÝ
MOTÝLEK

PRAHA
NĚMECKY

ANO
RUSKY

LUDOLFOVO
ČÍSLO

BOJOVÝ
SPORT

LEHKÉ
TOPNÉ
OLEJE
ZKR.

ZNAČKA
NANOMETRU

SKON

NAPADANÁ
HMOTA

NÁPOJ
S KOFEINEM

PADAT NA
KOLENA

MPZ NOVÉ-
HO ZÉLANDU

PLOŠNÁ
MÍRA

POHYB PO
ODRAZU

DVANÁCT
MĚSÍCŮ

RODOVÝ
SPOLEK

DESÁTNÍK
ZKR.

VOZEM
SE DOSTATI

KLÁVESA
NA POČÍTAČI

2. DÍL
TAJENKY

ZEVNITŘ

ANGLICKÁ
PŘEDLOŽKA

INIC. ZPĚV.
NAVAROVÉ

CHEM. ZN.
LITHIA

RUSKY Z
SOLMIZAČNÍ

SLABIKA

POVEL
PRO PSA

ČÁST
OBLEKU

ČMUCHAL

RYTMICKÉ
CELKY

CHEMICKÝ
PRVEK
ZN. AT

SVRAŠTĚNÍ
A ZTVRDNUTÍ

ORGÁNU
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Vážení, pro chvíle pohody jsme pro Vás připravili i něco pro oddych. Přejeme dobrou zábavu. 
Otázka: Marina Cvětajevová, ruská básnířka žijící ve dvacátých letech 20. století 

ve Všenorech, ráda hostila své přátele palačinkami plněnými ...? 
Odpověď najdete nejen v tajence, ale také v textu tohoto vydání.
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